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We have developed a methodology for applying the analysis of variance to study the 
effect of the human factor on the quality characteristics variability. In this article, we 
have presented a linear statistical model of the analysis of variance and an example of 
the practical implementation of our methodology with justification of the results of 
this analysis. The results of the analysis have showed that a significant difference in the 
distribution of deviations of the actual size from the nominal is observed depending on 
the experience, the age group of the operators participating in the experiment and does 
not depend on their category (qualification). We remind you that the statistical model 
and the analysis of variance are not universal. In each case they need to be adjusted 
taking into account the features of the process, the variability of the results of which the 
influence of personnel is studied.
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НОВАЯ КНИГА

Зубков Ю.П., Новиков В.А. 

Менеджмент качества и фундаментальные 
концепции совершенства модели EFQM 
Конспект лекций. — М.: АСМС, 2019

Рассмотрена современная терминология в области качества, а также вопросы развития 
менеджмента качества за рубежом и в нашей стране. Проводится анализ этапов развития 
науки о качестве. Особое внимание уделено изложению принципов и методов менеджмента 
качества, принципам TQM, путям реализации процессного подхода и системных методов 
управления, а также постоянного улучшения деятельности на основе современных способов 
анализа и принятия решений. 
В конспекте приведены особенности модели премий Правительства РФ в области качества 
и модели совершенства EFQM. В приложении проанализированы краткие исторические справ-
ки, описывающие практический вклад основоположников научного менеджмента качества.
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